
Kettes-	és	négyesfogathajtók	szövetségi	kapitányi	beszámolója	a	2020-as	versenyévadról	
	
A	2020-as	év	egy	olyan	feladat	elé	állította	a	világ	sportját,	melyet	eddig	senki	sem	
tapasztalt.	Nem	volt	ez	másképp	a	fogathajtó	sportban	sem.	Viszont	azt	gondolom,	hogy	ez	
egy	helyzet	volt,	amihez	alkalmazkodnunk	kellett	és	ebben	a	szituációban	meg	kellett	
találnunk	azt	az	utat,	ahol	fejlődhettünk,	mert	fejlődnünk	kell	és	megújulnunk	muszáj.	
	
Terveztem	egy	megbeszélést	a	kettes-	és	négyesfogathajtók	számára,	ami	a	pandémiának	
köszönhető	intézkedések	következményeként	nem	került	megtartásra.	Így	a	nagyobb	
létszámú	személyes	találkozókat	el	kellett	felejteni	és	egy	teljesen	más	típusú	felkészülési	
rendszert	kellett	felépíteni.	
Ez	két	részből	álló	online	teszt	sorozattal	indult,	mely	a	versenyzők	szabályismeretét	hivatott	
volt	felmérni	és	lehetőséget	adott	az	érintetteknek	a	témakörben	elmélyülni.	A	teszt	
önkéntes	és	regisztrációhoz	kötött	volt	illetve	nem	szigorú	szabályok	között	zajlott.	
Az	eredmények	kiértékelése	és	összesítése	megtörtént,	ez	nyilvánosságra	lett	hozva.	Az	első	
körben	meglepően	kevés	versenyző	vett	részt	a	teszten	és	az	elért	eredmények	is	azt	
bizonyították,	hogy	vannak	hiányosságok	a	témában.		
A	második	tesztre	már	felkészültebbek	voltak	a	regisztrált	résztvevők.		
Véleményem	szerint	a	feladat	elérte	a	célját!	Akik	regisztráltak	és	úgy	töltötték	ki	a	
teszteket,	azok	bátran	beleálltak	a	feladatba	és	felvállalták	az	esetleges	hiányosságaikat.	Akik	
pedig	csak	regisztráció	nélkül	oldották	meg	a	teszteket,	de	időt	szántak	a	feladatra	és	
foglalkoztak	a	témával,	nekik	is	hasznukra	vált	ez	a	jellegű	ismeretbővítés.	
	
A	tesztek	befejeztével	a	járványhelyzet	sajnálatos	módon	nem	javult,	sőt	további	
bizonytalanságok	jelentkeztek,	melyek	a	további	felkészülésünket	is	nagy	mértékben	
befolyásolták.	
	
Országunkon	belül	a	feltételek	egyértelmű	tisztázása	után,	csak	a	veszélyhelyzetnek	
megfelelő	előírások	mellett	lehetett	versenyeket	rendezni,	de	legalább	voltak	versenyek	
ellentétben	más	országokkal,	melyek	sorban	mondták	vissza	a	felkészüléseinknek	is	helyt	
adó	versenyeket.	Sorra	mondták	le	a	külföldi	országok	a	világkupa	minősítéseket	adó	
versenyeket	is.	Ezzel	a	négyesfogathajtók	elveszítették	a	világkupa	minősülési	lehetőségeiket	
is.	
	
Törölték	Aachent	és	a	FEI	Négyesfogathajtó	Világbajnokságot	is!		
Ezt	követően	májusban	egy	új	felkészülési	tervet	kellett	készíteni	a	kettes-	és	
négyesfogathajtó	versenyzőknek	és	a	hazai	versenynaptárat	is	át	kellett	alakítani.	
	
Köszönet	a	négy	magyarországi	helyszínnek	(Mezőhegyes,	Kisbér/Ászár,	Vecsés	és	
Jászkarajenő	–	időrendi	sorrendben),	hogy	a	kialakult	nehézségek	ellenére	is	megrendezték	a	
2021-es	év	szempontjából	is	igen	fontos	versenyeket.		
Köszönet	az	illetékes	minisztériumoknak,	a	Magyar	Lovassport	Szövetség	elnökségének	és	a	
szakág	vezetésének,	hogy	ebben	a	nehéz	helyzetben	anyagilag	is	támogatták	a	
versenyhelyszíneket.		
Az	eredmények	részletes	értékelésére	most	nem	térek	ki,	mert	az	érintettekkel	ezt	minden	
verseny	közben	és	után	közösen	megtettük.	
	



A	szezon	közepén	aztán	teljesen	váratlanul,	minden	előzetes	pályáztatás	és	formalitást	
nélkülözve,	bejelentésre	került,	hogy	Valkenswaardban	megrendezik	a	FEI	Négyesfogathajtó	
Világbajnokságot.	Eddig	soha	nem	látott	és	tapasztalt	versenykiírást	sikerült	elfogadnia	az	
FEI-nek,	amelyben	bizonyos	határidő	után	pandémia	lemondás	miatt	semmiféle	visszatérítés	
nem	volt	kérhető.	
Ezt	némi	fenntartást	(részemről	az	erősödő	COVID-19	helyzet	miatt)	követően	ismét	
újratervezés	követett.	Minden	korábbi	felkészülésre	és	kiutazásra	elkülönített	anyagi	forrás	
felhasználásra	került	a	versenyrendezőknek,	így	az	esetleges	résztvevőknek	csak	saját	anyagi	
forrásuk	állt	rendelkezésre.	Ezt	megismerve	a	lehetséges	hat	nevezhető	helyre	3	(Dobrovitz	
József,	Papp	János,	Vida	József)	versenyző	jelentkezett.	Az	egyéni	felkészülés	elkezdődött,	a	
vírushelyzetnek	megfelelően	voltak	megbeszélések,	egyeztetések,	nem	csak	a	versenyzőkkel,	
de	a	külképviseletekkel	és	voltak	próbálkozások	a	nem	túl	együttműködő	FEI	
alkalmazottakkal	is.	A	cél	a	résztvevők	részéről	a	tapasztalatszerzés	illetve	az	eddigi	egyéni	
legjobb	eredmények	minimális	elérése	volt.	
A	versenyrendező,	szerintem	nem	a	legsportszerűbb	módon	(előre	látható	volt	a	vírus-	
helyzet	rosszabbodása)	a	kiutazás	előtt	két	nappal	lemondta	a	világbajnokság	
megrendezését,	amivel	nem	kis	feszültséget	okozott	a	válogatottnál	és	a	kiutazásra	készülő	
stábnál	is.	
	
Ezzel	az	intermezzoval	gyakorlatilag	a	nyomaiban	is	alig	fellelhető	nemzetközi	versenyszezon	
véget	is	ért.	
	
Versenyzőinknek	a	szezon	végére	maradt	Jászkarajenő,	ami	azt	gondolom,	hogy	nagyon	
hasznos	volt	számukra	és	személy	szerint	számomra	is.	
Köszönettel	tartozunk	a	versenyrendezőknek,	akik	a	késői	időpont	ellenére	is	kiváló	
színvonalon	rendezték	meg	a	szezonzáró	versenyt.	
	
Negatívum	viszont,	hogy	a	több	éve	tartó	bírói	tevékenység	lejtmenete	a	jászkarajenői	
versenyen	csúcsosodott	ki.	Őszintén	remélem	és	bízom	benne,	hogy	a	következő	években	
hajtóink	fejlődését,	edzőink,	a	felkészülésben	részt	vevő	személyek	munkáját	érdemben	
tudja	majd	segíteni	a	szakmailag	megalapozott	bírói	munka.	
	
Köszönet	illeti	a	versenyzőket,	akik	ebben	a	nehéz	helyzetben	is	vállalták	a	kockázattal	járó	
versenyzést	és	megmérettetést	az	egész	szezonba.	
	
Annyit	összeségében	szeretnék	megjegyezni,	hogy	a	versenyszezon	végére	a	
kettesfogathajtóknál	ifj.	Fekete	György	és	lovainak	teljesítménye	némi	elégedettségre	adtak	
okot	és	azt	gondolom,	ha	a	fejlődésük	ilyen	ütemben	halad,	akkor	sok	pozitív	élményt	fognak	
adni	a	2021-es	évben.	Itt	fontos	megjegyezni	a	teljesség	igénye	nélkül,	hogy	több	
versenyzőnél	is	láthatóak	a	fejlődés	jelei	egyes	versenyszámokban.	
	
Hölle	Martinnal	kapcsolatban,	aki	2021-re	a	tervezett	válogatott	keret	oszlopos	tagja	(ő	
egyéni	felkészülési	lehetőséget	kapott),	annyit	szeretnék	megjegyezni,	hogy	neki	sem	volt	
egyszerű	dolga	a	kialakult	helyzetben.	Nála	is	sorban	maradtak	el	az	előre	egyeztetett	
versenyek	és	a	szezon	során	nem	minden	kérdőjelre	sikerült	választ	kapnia.	A	vele	történő	
folyamatos	egyeztetések	viszont	arra	következtetnek,	hogy	az	eddig	tapasztalt	tervszerű	
munka	folytatódott	és	haladnak	tovább	a	meghatározottak	szerint.	



A	négyesfogathajtóknál	több	évi	kihagyás	után	visszatért	Lázár	Zoltán,	aki	a	balszerencsésen	
sikerült	mezőhegyesi	verseny	után	a	felépülését	követően	folytatta	a	felkészülést	és	egy	
igazán	tudatos,	átgondolt	és	egyeztetett	versenyzéssel	tért	vissza	és	fejezte	be	a	szezont	
Jászkarajenőn.	A	mutatott	teljesítménye	és	a	fogatban	szereplő	lovai	optimizmusra	adhatnak	
okot	2021-re.	Esetében	a	felkészülés	egész	télen	folytatódott	és	a	fogatlovai	terén	is	
opciókkal	rendelkezik,	amelyek	szintén	segíthetik	a	2021-es	versenyszezon		terveinek	
elérését.	
Dobrovitz	József	fogata	összeállt,	sikerült	megtalálni	az	alapfelállást,	versenyzési	kedve,	
munkabírása	és	motiváltsága	a	régi.	Hasznos	tapasztalatokra	tett	szert	2020-ban.	
A	szezon	végére	sok	ismeretet	és	rutint	szerzett	a	lovaival	kapcsolatban.	A	téli	szezonban	
folytatta	a	felkészülését,	ami	hasznos	lesz	2021-ben.	
ifj.	Dobrovitz	Józsefnek	nem	úgy	sikerült	a	szezon,	mint	ahogy	azt	közösen	elképzeltük.	Több	
próbálkozás	és	egy	sajnálatos	ló	elvesztés	miatt	egy	teljesen	új	koncepciót	kellett	kialakítani,	
melynek	következtében	egy	teljesen	új	fogatot	kellett	összeraknia	a	2021-re	tervezett	
céloknak	megfelelően.	Nála	is	folyamatos	a	téli	felkészülés	az	új	fogatával.	Ambíciója,	
versenyzői	rutinja	megfelelő	alap	lesz	az	új	szezonra.	
	
A	többi	négyesfogathajtóval	kapcsolatban	-	a	teljesség	igénye	nélkül	-	fontos	megjegyezni,	
hogy	a	szezon	végére	mindenkinél	látható	volt	a	pozitív	változás.	Ennek	mértéke	egyénileg	
eltérő.	A	szezon	során	minden	érintett	hajtóval	megbeszéltem	a	látottakat	és	velük	közösen	
értékeltük	a	teljesítményeiket.	Azt	gondolom,	minden	versenyzőnek	a	csonka	szezon		dacára	
sikerült	tapasztalatokat	szereznie	és	ez	megfelelő	alapokat	fog	adni	a	2021-es	évre.			
	
Összeségében	egy	nagyon	nehéz	versenyszezont	tudhatunk	magunk	mögött,	de	a	
nehézségek	ellenére	ez	is	megfelelő	alapot	nyújtott	mindenkinek	a	folytatáshoz.	
	
Köszönöm	mindenkinek	a	konstruktív	együttműködést!		
	
Köszönöm	a	családtagok,	segítők	és	szponzorok	támogatását!		
	
Minden	versenyzőnek	jó	felkészülést	és	tudatos	versenyzést	kívánok	2021-ben!	
	
	
Mezőkövesd,	2021.	február	25.		
	
		

	
Tóth	Tamás	s.k.	

szövetségi	kapitány	
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